
گروه راه و شهرسازي|
داشتن سرپناه يا يك آپارتمان معمولي در نزديكي 
محل كار حالا براي ايرانيان و به ويژه جوانان به يك 
»رويا« بدل ش��ده اس��ت. اين نكته را بارها و بارها 
رسانه ها با اعلام افزايش زمان دسترسي به مسكن 
خان��وار ايران به بيش از يك ق��رن گزارش كرده اند 
و مسوولان دولتي و ش��هري نيز در نطق هاي خود 
به آن اشاره داش��ته اند. از همين رو است كه دولت 
و مجلس ب��راي عبور از اي��ن بحران كاب��وس وار، 
طرح س��اخت 4 ميليون مسكن در 4 سال را دنبال 
مي كنند كه تا كنون در عمل به نتيجه خاصي منجر 
 نش��ده اس��ت. به عبارت ديگر، حالا كه در آستانه 
سه س��الگي دولت سيزدهم ايس��تاده ايم، صرفا 2 
ميليون »درحال ساخت« است. در چنين شرايطي 
است كه از برخي كارشناسان نزديك به دولت و بلكه 
مس��وولان دولتي، اعطاي زمين رايگان به مردم و 
ساخت خانه توسط مردم را دنبال مي كنند تا بلكه 
خانه هاي ويلايي يك طبقه توس��ط مردم ساخته 
و اس��تفاده ش��ود. اين ايده اما همچون تيغ دو لبه 
است كه هم مي تواند مفيد واقع شود و هم برعكس، 

مي تواند مشكلات عديده اي را به بار آورد. 

  ملعبه دست سوداگران
»تعادل« دو روز پيش، در يك گزارش��ي تحليلي، 
معض��ل مس��كن را در س��ه عامل كليدي ش��امل 
»تورمي بودن اقتصاد ايران«، »وابس��تگي بودجه 
شهرداري كلانشهرها به تراكم فروشي« و »تمركز 
گرايي سياس��ي، اقتصادي، اجتماعي و فرهنگي« 
در كلانشهر تهران ريشه يابي، تبيين و اعلام كرده 
بود تا زماني كه براي اين س��ه عامل و به ويژه براي 
»تورم زايي اقتصاد ايران« كاري صورت نگيرد، هيچ 
طرحي به نتيجه نمي رس��د. در اي��ن حال، بديهي 
است كه تخصيص »زمين« در روستاها - كه مراكز 
»توليد« محصولات كش��اورزي و دامي به ش��مار 
مي روند- براي س��اخت مس��كن نه تنه��ا منتج به 
نتيجه مطلوب نمي شود بلكه همزمان با دامن زدن 
به نابرابري مسكن ميان اقشار مرفه و مردم عادي، 
منجر به از بين رفتن توان توليد بخش كش��اورزي 
و دامپروري نيز خواهد شد. تشديد نابرابري به اين 
طريق خواهد بود كه سوءاستفاده كنندگان از طرح 
دولت، براي دريافت زمين در روس��تاها پيش��قدم 
خواهند شد و با س��رمايه اي كه در اختيار دارند، در 
زمين دريافتي، ويلاس��ازي خواهند كرد. ويلاهاي 
ساخته ش��ده در خوش بينانه ترين حالت، به پاتوق 
ييلاق و قشلاق دريافت كننده زمين تبديل مي شود 
و در بد تري��ن حالت نيز ملعبه دس��ت س��وداگران 
خواهد شد. به اين ترتيب، نه تنها نيازمندان واقعي 
س��رپناه به مس��كن مطلوب خود نمي رس��ند، كه 
شكاف بين دارا و فقير بيشتر خواهد شد. چون افراد 
برخوردار با استفاده از رانت دولتي، ملكي به املاك 
خود آن هم در محيطي روستايي و داراي آب و هوای 

خوش اضافه خواهند كرد.

  تهران زمين گران بود، در روستا زمين مي دهيم
عط��االله زماني، مدي��ركل بنياد مس��كن تهران با 
يادآوري اينكه بر اس��اس توافقنامه ب��ا وزارت راه و 
شهرس��ازي تا پايان دولت س��يزدهم بايد 10 هزار 
قطع��ه زمين در اس��تان تهران ب��راي نهضت ملي 
مس��كن واگذار ش��ود، اظهار كرد: با توجه به اينكه 
ارزش زمين در تهران به ش��دت بالاست يك قطعه 

زمين به چند خانوار واگذار خواهد شد.
به گزارش تس��نيم، وي با بيان اينكه متولي ساخت 
نهضت ملي مسكن در شهرهاي با جمعيت زير 50 
هزار نفر جمعيت بنياد مسكن است، افزود: تاكنون 
براي نهضت ملي مسكن استان تهران )شهرهاي زير 
50 هزار نفر جمعيت( 193 هزار نفر ثبت نام كرده اند 

كه از اين تعداد 7400 متقاضي )3.8 درصد( تاييد 
ش��ده اند. در اي��ن رابطه، س��اخت 2806 واحد در 
دماوند، نسيم شهر، اسلامش��هر و ... آغاز شده كه با 
احتس��اب پروژه هاي نيمه تمام در مجموع ساخت 

5728 واحد در دستور قرار كار قرار دارد.
زماني همچنين با اشاره به قيمت تمام شده ساخت 
مسكن روس��تايي استان تهران گفت: سال گذشته 
متوسط قيمت اين واحدها 9 ميليون تومان بود كه 
امس��ال درصد تورم به آن اضافه مي شود كه عمدتاً 

متراژ اين واحدها 80 متر است.

  علت حمايت دولت 
از ساخت مسكن توسط مردم

در اين حال، يك كارش��ناس حوزه مس��كن، تغيير 
راهبرد وزارت مس��كن به مردمي س��ازي و عرضه 
زمين به مردم را راهكار تحقق ش��عار س��ال و وعده 
دولت س��يزدهم دانس��ت.  به گزارش مهر، ابتداي 
امس��ال و بعد از آنكه مقام معظم رهبري شعار سال 
را جهش توليد با مش��اركت م��ردم تعيين كردند، 
مهرداد بذرپ��اش، وزير راه وشهرس��ازي از تعيين 
راهبرد اين وزارت خانه هم راس��تا با شعار سال كه 

همان مردمي سازي است، خبر داد.
در همين رابطه، محمد صالح ش��كوهي بيدهندي، 
پژوهشگر حوزه مسكن و عضو هيأت علمي دانشگاه 
علم و صنعت ايران در گفت وگو با مهر، شرط تحقق 
شعار سال و وعده دولت را عرضه زمين به متقاضيان 
و مردمي سازي نهضت ملي مسكن دانست. تحقق 
وعده ساخت 4 ميليون مسكن در گرو مردمي سازي 

است.
بيدهن��دي با توجه به ش��عار س��ال و جديت وزير 
راه وشهرس��ازي در اتخ��اذ راهبرد مردمي س��ازي 
گف��ت: »حوزه مس��كن يكي از جاهايي اس��ت كه 
مردمي سازي خيلي زود در آن نمود خواهد داشت. 
طبق قانون جهش توليد، دولت متعهد ش��ده است 
تا در پايان هر سال يك ميليون مسكن بسازد تا در 
آخر 4 سال 4 ميليون مسكن ساخته شود. اگر دولت 
اين تصور را داش��ت كه خودش باي��د از ابتدا اين 4 
ميليون مسكن را بس��ازد به طور حتم از همان ابتدا 
شكست مي خورد. منتهي اگر دولت به سمت عرضه 
زمين براي واجدين شرايط حركت كند و اين افراد 
خود فرآيند ساخت را پيش ببرند، موفقيت ساخت 

مسكن بسيار سريع تر و ساده تر خواهد بود.
او افزود: »زماني كه مردم خانه هاي خود را بسازند؛ 
با كيفي��ت مدنظر خود اي��ن كار را انجام مي دهند 
و ديگ��ر فرآيندهاي واس��طه گري و انبوه س��ازي و 
پيمان كاري كه ممكن اس��ت باع��ث تنزل كيفيت 
ش��ود؛ از بين مي رود. همچنين، اگر مردمي سازي 
در مسكن انجام شود، كس��ري ساخت براي مردم 
امري قابل پذيرش است و زمان ساخت بسيار كوتاه 
مي شود. به عنوان مثال امروز در استان هايي كه به 
سمت واگذاري زمين به افراد واجد شرايط حركت 

كرده اند؛ كارها بسيار سريع پيش رفته است.

  بهترين راه براي بالابردن سرمايه اجتماعي
ش��كوهي در ادامه س��خنان خود با اشاره تطبيقي 
به نوع ساخت و ساز در برخي استان هاي كشور در 
خصوص مزيت مردمي سازي بيان كرد: از اين بين 
مي توان به اس��تان هاي خراس��ان شمالي و رضوي 
اش��اره كرد كه زمين و مجوز س��اخت خانه هاي دو 
طبقه به افراد واجد ش��رايط داده ش��ده اس��ت. در 
اين اس��تان ها كارهاي س��اخت بسيار س��ريع تر از 
استان هايي نظير زنجان كه كار ساخت به انبوه ساز 
سپرده شده يا اس��تان سيستان و بلوچستان كه به 
تعاوني ها سپرده شده است؛ پيش رفت چرا كه كار 
در اين اس��تان ها با مش��كلات پيچيده تري روبه رو 
ش��د. به بيان س��اده، در اس��تان هايي كه به سمت 
انبوه سازي رفته اند؛ به دليل كندي سرعت پروژه ها، 
بس��تر نارضايتي متقاضيان به ش��دت وجود دارد و 
اگر اين روش تغيير نكند تا پايان سال ممكن است 
اين اعتراضات بيش��تر نيز ش��ود. دولت براي اينكه 
سرعت كار ساخت مس��كن را افزايش دهد و براي 
خود سرمايه اجتماعي خوبي بسازد؛ بايد به سرعت 
با واگذاري زمين مردم را به س��مت مردمي سازي 
سوق دهد. يعني به جاي آنكه از افراد در زمان هاي 
مشخص 40 ميليون تومان دريافت كند ، افراد را به 

سمت ساخت خانه ها سوق دهد.
اين عض��و هيأت علمي دانش��گاه درخصوص ديگر 
مزيت ه��اي مردمي س��ازي عنوان ك��رد: از ديگر 
مزيت هاي س��اخت مردم��ي، معم��اري تدريجي 
اس��ت. به اين معنا كه افراد ب��ا توجه به ميزان پولي 
كه دارند بخش��ي از خانه خود را بسازند و در زماني 
كه پ��ول ديگري تهيه كردند؛ بخش ديگر مس��كن 

خود را بس��ازند. به عن��وان مثال خان��وار مي تواند 
بس��ته به بودجه خود پنجاه متر يك س��اختمان را 
بس��ازد و در آن ساكن شود. پس از مدتي نيز بخش 
ديگري را، مثلًا يك اتاق، به خانه اضافه كند، اما اين 
امر در ساخت و س��از انبوه ميسر نيست و بايد همه 
آپارتمان ها يك مدل و يك نوع س��اخته ش��ود. اما 
س��اخت واحدهاي يك طبقه و در نهايت دو طبقه 
توسط مردم به صورت ساخت تدريجي ممكن است.

ش��كوهي افزود: »مهم ترين مزيت مردمي س��ازي 
رضايت مردم اس��ت. به بيان ديگر ب��ه غير از همه 
مزيت هاي اقتصادي، رضايت و امنيت خاطر مردم 
در اين امر بس��يار اهميت دارد. به بيان ساده مردم 
در اين ش��يوه مي گويند به ميزاني كه پول داشته ام 
مسكن مورد نظر خود را خودم ساخته ام. اما در نوع 
ساخت دولتي و انبوه س��ازي كه از مردم وجه براي 
ساخت دريافت شود؛ اولًا اگر اشكالي مانند خرابي 
يك ش��ير آب نيز وجود داشته باش��د؛ مردم از آن 
رضايت ندارند؛ ثانياً گاهي بعد از پرداخت تقريباً تمام 
مبلغي كه تعهد داده بودند هيچ استفاده اي از ملك 
خود نمي توانند بكنن��د. مثلًا فقط براي اينكه يكي 
ديگر از متقاضيان سهم خود براي تكميل آسانسور 
را پرداخت نكرده، تم��ام پروژه نيمه كاره مانده و به 
مردم تحويل نمي شود. پس با مردمي سازي دولت 
از يك بار مسووليت گران خارج مي شود و براساس 
گام دوم انقلاب مردم ب��ه صحنه مي آيند. در طول 
تاريخ نيز هر كجا امري به مردم سپرده شد؛ به طبع 
نتايج بهتري نيز حاصل شده است. آخرين مزيت آن 
نيز سرعت بيشتر ساخت است. اگر به سمت مردمي 
س��ازي حركت شود؛ فرآيند س��اخت و ساز خيلي 
سريع تر پيش مي رود و دولت مي تواند تمركز خود 

را بر روي اختصاص زمين ها بگذارد.
عضو هيأت علمي دانشگاه علم و صنعت ايران در پايان 
گفت: »اين يكي از سياست ها است و بايد در كنار آن 
ديگر سياست ها را مد نظر قرار داد و يك بسته براي 
شكست قيمت ها ارايه داد. در كنار عرضه زمين بايد 
سياس��ت هاي مالياتي براي جلوگيري از سوداگري 
و دلالي زمين نيز در نظر گرفته ش��ود. به بيان ديگر، 
افرادي كه معاملات زياد زمين را مي كنند و يا چندين 
قطعه زمين و ملك دارند يا كساني كه خانه را خالي 
و زمين را باير نگه مي دارند؛ بايد ماليات بدهند تا اين 

چرخه وارد سوداگري نشود.«
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هشدار قرمز؛ تداوم بارش هاي 
سنگين در ۵ استان

سازمان هواشناسي از تداوم فعاليت سامانه بارشي در 
برخي مناطق كش��ور خبر داد و اعلام كرد: در 5 استان 
بارش هاي ش��ديد روي مي دهد. به گزارش مهر، امروز 
پنجش��نبه )30 فروردين( در برخي مناطق ش��رق، 
جنوب شرق و جنوب، جمعه در مناطقي از شمال غرب، 
ارتفاعات و دامنه هاي زاگرس شمالي و مركزي و البرز 
مركزي، شنبه و يكشنبه آينده در برخي مناطق شمال 
غرب، غرب س��واحل درياي خزر، بخش هايي از مركز، 
جنوب، ارتفاعات و دامنه هاي الب��رز مركزي، زاگرس 

شمالي و مركزي بارش روي مي دهد.

سوءاستفاده از مجوزهاي 
كاغذي مشاوران املاك 

كارشناس سياس��ت گذاري مسكن با بيان اينكه »اكثر 
مشاوران املاك بيمه ندارند«، گفت: از مجوزهاي كاغذي 
 مشاوران املاك براي انتخابات صنفي و سياسي كاري 
سوءاستفاده مي شود. فرشيد ايلاتي در گفت وگو با تسنيم، 
در رابطه با فرصت بنگاه هاي املاك براي تبديل مجوزهاي 
كاغذي به الكترونيك )شناسه يكتا( اظهار كرد: در زمان 
حاضر بخ��ش زيادي از پروانه هاي كاغذي صادر ش��ده 
مش��اوران املاك يا منقضي شده يا مشاور براي تمديد 
آن اقدامي نكرده است. وي با بيان اينكه اين جواز كاغذي 
كسب هاي مشاوران املاك فرآيند مشخصي ندارد، افزود: 
به گفته يكي از مسوولان اين صنف حدود 190 هزار تقاضا 
براي صدور مجوز بنگاه املاك وجود داش��ته كه پس از 
سيستمي شدن ثبت مجوزها، 20 هزار مجوز از رده خارج 
شدند. وي گفت: اين تعداد جواز از رده خارج شده به دليل 
اين بود كه شخص مجوز را دريافت كرده بود اما بنگاه اصلًا 
فعال نشده بود. يا اينكه هويت فرد مشاور و مالك مشخص 
نبود. كارشناس سياست گذاري مسكن با تاكيد بر اينكه 
از اين خلأ براي انتخابات صنفي و سياسي كاري استفاده 
مي شد، اضافه كرد: علاوه بر اين مسائل حاشيه اي، بالاخره 
بحث ساماندهي بنگاه هاي املاك خيلي مهم است كه 
بخشي از آنها مشاوران املاك هستند. پيش از اين فقط 
يك جواز كسب براي بنگاه املاك صادر مي شد اما دولت 
اين امكان را فراهم كرده تا هر كدام از مش��اوران املاك 
پروانه اش��تغال را دريافت كنند. ايلاتي تاكيد كرد: اين 
يك اتفاق خوبي است كه در كنار ساماندهي بنگاه هاي 
املاك، افراد شاغل هم ساماندهي مي شوند. اين موضوع 
با استقبال مشاوران املاك روبه رو شده است. وي با بيان 
اينكه ساماندهي مشاوران املاك به مشخص شدن رزومه 
فرد فعال در اين شغل منتج مي شود، اظهار كرد: به عنوان 
مثال مشخص مي شود كه مشاور املاك چه دوره هاي 
آموزش��ي را طي كرده، در كدام بنگاه حضور داشته و در 
واقع همه چيز شفاف خواهد شد. وي با بيان اينكه در حال 
حاضر با جابه جايي مشاوران املاك هيچ سابقه اي از آنها 
وجود ندارد، تصريح كرد: يكي از مزيت هاي ساماندهي 
مشاوران املاك، راه اندازي موضوع رتبه بندي آنهاست. 
به اين ترتيب مردم مي توانند در سامانه نوين اصناف، هم 
براي دفاتر املاك و هم مشاوران نظر و امتياز بدهند.  بر 
اساس اين گزارش، شنبه گذشته مديركل راه و شهرسازي 
اس��تان تهران اعلام كرد: بنگا ه هاي املاك تا پايان 25 
ارديبهشت ماه امسال فرصت دارند مجوزهاي كاغذي 
خود را به الكترونيك )شناسه يكتا( تبديل كنند. حسين 
جنتي افزود: طبق اعلام درگاه ملي مجوزها از اين تاريخ 
به بعد هر فعال اقتصادي كه مجوز الكترونيكي يا همان 
شناسه يكتا نداشته باشد از نظر قانوني و سامانه هاي دولتي 

و بانكي فاقد مجوز محسوب مي شود.

مشكل ارز اتوبوس هاي جديد 
را پشت گمرك گذاشت

رييس ستاد مديريت حمل ونقل و سوخت كشور با بيان 
اينكه از 2 هزار دستگاه اتوبوس ثبت سفارش شده 1655 
دس��تگاه تاييديه اوليه ارزي را دريافت نكردند، گفت: 
محدوديتي براي خريد اتوبوس تعيين نش��ده و از هر 
كشوري امكان خريد وجود دارد. البته برندهاي اروپايي 
ب��ه دليل خدمات پس از ف��روش در اولويت خريداران 
هستند و از آنجايي كه اين اتوبوس ها كاركرده هستند 
محدوديت تحريمي نداريم. عليرضا احمدي در گفت وگو 
با ايلنا با انتقاد از فرآيند پيچي��ده واردات اتوبوس  هاي 
جديد به ناوگان گفت: 15 مرحله مختلف عريض و طويل 
براي واردات اتوبوس در نظر گرفته شده  است به طوري 
كه از يك وزارتخانه صمت، 4 معاونت از آن درگير اين 
موضوع هستند.  احمدي افزود: مشكل مهم در واردات 
اتوبوس ، بحث ارزي است و علي رغم توافقاتي كه در كلان 
اين موضوع بين وزارت صمت، وزارت راه و شهرسازي و 
بانك مركزي انجام شد، اما بارگذاري در سامانه صورت 
نگرفته بود و سقف و س��ابقه اي براي آن لحاظ نشده و 
براي ويرايش دسترس��ي ايجاد نش��ده بود. وي درباره 
سقف واردات اتوبوس در قانون اظهار كرد: سال گذشته 
در قانون پيش بيني شد در قالب مصوبه اربعين 2 هزار 
دستگاه اتوبوس و 3500 دستگاه اتوبوس در قالب اعلام 
عمومي س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي وارد 
شود و انتظار داشتيم بخش��ي از اين واردات به ناوگان 
اضافه شود اما 10 درصد اين موضوع هم محقق نشد و 
تنها در يك مرحله 50 دستگاه اتوبوس و در مرحله اي 
هم 30 دس��تگاه اتوبوس وارد گمرك شد كه اين عدد 
بسيار پايين اس��ت. وي ادامه داد: تعدادي از اتوبوس ها 
وارد شده و تاييديه فني را هم دريافت كرده اند و تا كنون 
365 اتوبوس بين شهري وارد شده كه 287 دستگاه از 
آن تاييديه فني را دريافت كردند اما در مرحله تامين ارز 
متوقف مانده اند. مابقي هم در مرحله ثبت سقف و سابقه 
ارزي متوقف ش��دند و از 365 دستگاه اتوبوس كمتر از 
100 دستگاه توانس��ته اند تخصيص ارزي را دريافت 
كنند و به عبارت ديگر 1655 دستگاه تاييديه اوليه ارزي 
را دريافت نكردند. احمدي تاكيد كرد: محدوديتي براي 
خريد اتوبوس تعيين نشده و از هر كشوري امكان خريد 
وجود دارد البته برندهاي اروپايي به دليل خدمات پس از 
فروش در اولويت در خريداران هستند و از آنجايي كه اين 
اتوبوس ها كاركرده هستند محدوديت تحريمي نداريم.

شناسايي ۸۵۱ تاكسيرانِ زن 
داراي پروانه اشتغال

شادي مالكي، سرپرست سازمان مديريت و نظارت 
بر تاكس��يراني ش��هر تهران اظهار ك��رد: ما 851 
تاكسيران بانو داراي پروانه اشتغال شناسايي كرديم 
كه ظرفيت بزرگي اس��ت. اين نويد را مي دهم كه 
تصميمات مهمي اخذ شده است. در بحث سرويس 
مدارس و دانشگاه ها و ش��اتل سرويس ويژه بانوان 
از ظرفيت ش��ما استفاده خواهد ش��د. وي با بيان 
تاريخچه تاكسيراني شهر تهران تاكيد كرد: يكي 
از نقاط عطف حوزه حمل و نقل عمومي حركت به 
سمت برقي سازي ناوگان تاكسي پايتخت است كه 
با تحقق آن يادگاري مهمي براي شهر باقي خواهد 
ماند. به گفته مالكي، يك��ي از چالش هاي مهم در 
اين بخش نوسازي ناوگان است، به طوري كه نيمي 
از 80 هزار تاكس��ي پايتخت، فرسوده است و اكثر 
آنها به دليل نقص در سيستم آلايندگي و ترمز، در 
تست هاي معاينه فني مردود مي شوند. اين يعني هم 

آلودگي و هم ايمني مشكلات بسياري وجود دارد.

افزايش كرايه  مترو، اتوبوس و 
تاكسي ها از شنبه

رييس كميس��يون عمران و حمل ونقل ش��وراي 
اسلامي شهر تهران جزييات افزايش بهاي بليت مترو، 
اتوبوس و كرايه تاكسي كه قرار است از اول ارديبهشت 
ماه اعمال شود را تشريح كرد. جعفر تشكري هاشمي 
در گفت وگو با ايسنا، درباره نرخ جديد كرايه وسايل 
حم��ل ونقل عموم��ي در پايتخت گفت: ش��وراي 
شهر تهران سال گذش��ته نرخ گذاري كرايه وسايل 
حمل ونقل عمومي اعم از تاكس��ي، مترو و اتوبوس 
براي امسال را به تصويب رساند و نمايندگان مردم 
س��عي كردند با توجه به شرايط اقتصادي و افزايش 
قيمت ها، افزايش قيمت در حوزه مترو و اتوبوس را به 
دليل اينكه متعلق به شهرداري تهران است و يارانه 
دريافت مي كنند را حداقل��ي در نظر بگيرند؛ اما در 
مورد اتوبوس هاي بخش خصوصي و تاكسي ها بايد 
بگونه اي نرخ گذاري انجام مي شد كه راننده تاكسي 
و بخش خصوصي در اتوبوسراني متضرر نشوند. وي با 
بيان اينكه با توجه به اين سياست كلي نرخ وروديه در 
مترو داخل تهران تنها 16 درصد افزايش پيدا كرد؛ 
بگونه اي كه اي��ن درصد افزايش به دليل آنكه با نرخ 
تورم فاصله زياد دارد به نفع مسافران خواهد بود، ادامه 
داد: بر اين اساس تا سقف 30 كيلومتر نرخ محاسبه 
مي ش��ود و اگر از 30 كيلومتر بيشتر تردد كند، نرخ 
محاسبه نمي شود. پس نرخ بليت تك سفر كه فعلا 
3300 تومان است، براي سال1403 حداكثر مبلغ 
4300 تومان خواهد ش��د و در مورد خطوط حومه 
براي پرند و هشتگرد نيز افزايش 30 درصدي نرخ را 
در نظر گرفتيم.  تشكري هاشمي با بيان اينكه بهاي 
بليت براي مبلغ ورودي��ه در اتوبوس تندرو و عادي 
22 درصد افزايش يافت، افزود: به ازاي هر كيلومتر 
پيمايش براي اتوبوس هاي تندرو 20 درصد افزايش 
و براي اتوبوس هاي عادي 40 درصد افزايش داده شد، 
به عبارتي ديگر پس اگر بگويم كه در حوزه اتوبوس 
چند درصد رشد داريم به طور ميانگين قيمت تمام 
ش��ده در اتوبوس تندرو 21 درصد و اتوبوس عادي 
30 درصد نسبت به س��ال 1402 رشد داشته  است 
و در مورد اتوبوس هاي ارايه خدمات دربس��تي نيز 
شاهد رشد 40 درصدي هستيم.  رييس كميسيون 
حمل و نقل شوراي شهر تهران درباره بهاي تاكسي ها 
در سال جاري نيز با تأكيد بر اينكه حداكثر رشد 45 
درصد براي نرخ كرايه تاكس��ي ها خواهيم داشت، 
گفت: البته دقت داشته باشيد كه در مورد سرويس 
دهي تاكسي هاي خطي، ضريب شيب معابر محاسبه 
مي شود يعني به طور متوسط 15 درصد نرخ افزايش 
مي يابد كه البته اين معابر شناسايي و اعلام عمومي 
خواهند شد. تش��كري هاش��مي با تأكيد بر اينكه 
فرمانداري نرخ گذاري ها را تأييد كرده است، تصريح 
كرد: بر همين اس��اس افزايش نرخ ها از ش��نبه اول 

ارديبهشت ماه سال جاري لازم الاجراست.

لزوم ثبت اطلاعات درختان 
ارزشمند در»تهران من«

رييس كميسيون سلامت، محيط زيست و خدمات 
شهري شوراي ش��هر تهران از وجود بيش از 2500 
درخت با محيط بن بين 200 تا 800 سانتي متري در 
تهران خبر داد و گفت: طرح ثبت درختان ارزشمند 
به عنوان ميراث طبيعي شهر تهران با هدف صيانت 
و حفاظت از درختان ارزشمند پايتخت در شوراي 
شهر تهران به تصويب رسيده است. مهدي پيرهادي 
در گفت وگو با ايس��نا، با اش��اره به وجود درختان با 
ارزش در تهران و تصميمات شوراي شهر تهران براي 
حفظ آنها، اظهار كرد: در تهران بيش از 2هزارو517 
درخت با محيط بن بيش از 200 سانتي متر وجود 
دارد كه از اين تعداد 2هزارو 439 درخت محيط بن 
بين 200 تا 399 سانتي متر، 66 درخت محيط بن 
بين 400 تا 599 س��انتي متر، 9 درخت محيط بن 
بين 600 تا 799 س��انتي متر و 3 درخت با محيط 
بن بين 800 سانتي متر داريم. وي ادامه داد: در اين 
مسير شهرداري تهران بايد نسبت به ثبت اطلاعات 
اختصاص��ي درخت��ان همانند موقعي��ت مكاني، 
مختصات طول و ع��رض جغرفيايي، نوع و محيط 
بن و... و همچنين درج اطلاعات درختان شناسايي 
شده بر روي سامانه »تهران من« و ساير سامانه هاي 
اطلاعات مكاني شهرداري اقدام كند. پيرهادي تأكيد 
كرد: ش��هرداري در اين طرح مكلف شده در مدت 
6 م��اه پس از لازم الاجرا ش��دن مصوبه با همكاري 
سازمان ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع دستي 
نسبت به مراحل ثبت درختان به خصوص ارزشمند 
و ديرزيست ش��هر تهران به عنوان ميراث تاريخي 
و طبيعي تهران اق��دام و گزارش عملكرد خود را به 

شوراي اسلامي شهر تهران ارايه نمايد.

جزیيات واگذاري زمين نهضت ملي مسكن در روستاهاي تهران اعلام شد

انتقادات به ترویج دوچرخه سواري توسط پيروز حناچي شهردار سابق تهران پایان یافت؟

طرح وارونه يك رويا

احياي دوچرخه سواري در پايتخت
گروه راه و شهرسازي|

در حال��ي كه ط��ي دو س��ال گذش��ته، گاه و بيگاه 
مديريت جديد ش��هري تهران نس��بت ب��ه ترويج 
دوچرخه سواري پيروز حناچي و راه اندازي كمپين 
دوچرخه سواري در س��ه شنبه ها انتقاد مي كردند، 
در جلس��ه كميته حمل و نقل ترافيك شوراي شهر 
تهران بر احياي مجدد دوچرخه سواري در پايتخت 

تاكيد شد.
در ابتداي اين جلسه سيد جعفر تشكري هاشمي؛ 
رييس كميس��يون عمران و حمل و نقل ش��وراي 
اسلامي ش��هر تهران با بيان اينكه بايد واقعيت های 
ش��هری را ديد و نگراني هاي م��ردم را درك كرد، 
گفت: گاه��ي اوقات باي��د خودمان بان��ي تغيير و 
تحولات باش��يم، حتما به خاطر داريد كه در چند 
دهه گذشته دوچرخه سواري امري عادي در تهران 
و بسياري از شهرهاي كش��ور به شمار مي رفت اما 
متاس��فانه با عملكرد ناقص در حوزه فرهنگ سازي 
و غلبه خودرو محوري، شانس دوچرخه سواري را از 

شهروندان گرفتيم.
وي با بيان اينكه متاس��فانه آلودگ��ي هوا تبديل به 
چالش هميش��گي تهران شده اس��ت، اظهار كرد: 
دوچرخ��ه مي تواند يك��ي از ابزار كاه��ش آلودگي 
هوا باش��د. به گزارش تس��نيم، تش��كري هاشمي 
تصريح كرد: در تشخيص اينكه در كدام خيابان ها 

بايد خطوط دوچرخه سواري احداث شود بد عمل 
كرده ايم زيرا نيازي نيس��ت در تم��ام خيابان هاي 
تهران اين خطوط احداث ش��ود. رييس كميسيون 
عمران و حمل و نقل شوراي شهر تهران با تاكيد بر 
اينكه بايد گزينه ها و راه حل هاي متنوع را پيش روي 
شهروندان قرار داد تا با مشاركت مردم بر پديده هاي 
ناهنج��ار ترافيكي و آلودگي هوا غلب��ه كرد، افزود: 
ما باي��د اين پيام را به ش��هروندان منتقل كنيم كه 
دوچرخه سواري براي سلامت روان و جسم آنها و از 

بين بردن آلودگي هوا يك راه حل است.
وي ادامه داد: چرا وقتي مث��لا 300 ميليارد تومان 
براي ي��ك پل هزينه مي كنيم ناراحت نمي ش��ويم 
اما براي ايجاد زيرس��اخت هاي دوچرخه سواري و 
فرهنگ آن كاري انجام نمي دهيم و هيچ هزينه اي 
نمي كنيم. رييس كميس��يون عمران و حمل و نقل 
شوراي ش��هر تهران با بيان اينكه ما به دنبال ايجاد 
دوچرخه سوار هستيم نه مس��ير دوچرخه سواري 
گفت: باي��د تاكيد كنيم كه ب��ه هيچ وجه مخالف و 
ضد دوچرخه سواري نيس��تيم و همانطور كه دوره 
سابق با اين عنوان معروف ش��د كه هيچ كاري جز 
دوچرخه س��واري نك��رد ما نيز نباي��د تحت عنوان 
مخالفان دوچرخه س��واري ش��ناخته ش��ويم. وي 
ادامه داد: بايد از مناطق خواس��ته شود مسيرهاي 
مناسب دوچرخه سواري را مشخص كنند تا سريعا 

در آن مكان ه��ا خدم��ات دوچرخه س��واري فعال 
شود. همچنين در پارك هاي ترافيكي بايد آموزش 
دوچرخه سواري براي كودكان ايجاد شود. تشكري 
هاش��مي گفت: در باب اقدامات فرهنگي، فعاليتي 
توسط ش��هرداري انجام نشده است مردم يك شبه 
به اهميت دوچرخه س��واري اقناع نمي شوند بلكه 
بايد رفته رفته و از طري��ق تبليغات و كار فرهنگي 

اين كار را انجام داد.
عضو شوراي ش��هر تهران با اش��اره به فعاليت هاي 
شهروندان در حوزه دوچرخه س��واري اظهار كرد: 
مي توان با شناس��ايي مس��يرهاي ك��م ترافيك در 
روزه��اي تعطيل فضايي را براي دوچرخه س��واري 
ايجاد كرد. بيدود يك س��رمايه ملي است اما اكنون 
دوچرخه هاي آن زير آفتاب رها ش��ده  و هيچكس 

پاسخگوي اين رهاشدگي نيست.
در ادامه ش��هريار افن��دي زاده با اش��اره به اهميت 
دوچرخه سواري گفت: در بحث استفاده از دوچرخه 
موارد بس��ياري مطرح اس��ت كه يكي از آنها بحث 
سخت افزاري است يعني بايد امكاناتي براي ترغيب 

 شهروندان به استفاده از دوچرخه ايجاد شود.
وي ادام��ه داد: ع��لاوه ب��ر ل��زوم وج��ود امكانات 
س��خت افزاري ايج��اد فرهنگ دوچرخه س��واري 
نيز اهميت دارد م��ا نمي توانيم ب��ه اجبار فرهنگ 
دوچرخه س��واري را ايج��اد كنيم. افن��دي زاده با 

بيان اينكه بايد مكان هايي براي دوچرخه س��واري 
ايجاد ش��ود، اظهار كرد: بايد در اي��ن مكان ها افراد 
علاقه من��دان دوچرخه س��واري كنن��د همچنين 
بايد مسيرهاي پيش��نهادي دوچرخه سواري مورد 
بررس��ي قرار گيرند زيرا تمامي مس��يرها پتانسيل 
لازم را ندارند و بازنگري بر روي مكان ها بايد توسط 
سازمان انجام شود. در ادامه سيد محمد آقاميري، 
رييس كميته عمران ش��وراي ش��هر تهران با بيان 
اينكه بايد آسيب شناس��ي ش��ود كه نتيجه احداث 
خطوط دوچرخه س��واري در تهران چه بوده است، 
گفت : متاس��فانه هنوز بررسي نشده كه آيا مي توان 
اين مد حمل و نقلي را ايج��اد كرد يا خير، تا زماني 
كه شوق استفاده از دوچرخه سواري را ايجاد نكنيم 
نمي تواني��م دوچرخه را به عن��وان يك مد حمل و 
نقلي بناميم. وي ادامه داد: ما مي توانيم دوچرخه را 
به دبيرستان ها بدهيم تا دانش آموزان براي تردد از 
مدرسه به خانه از دوچرخه استفاده كنند، با استفاده 
از مشوق هاي كوچك مي توان دوچرخه را تبديل به 
يك مد كرد. آقاميري گفت: بايد بيشتر انرژي خود 
را براي ايجاد فرهنگ دوچرخه سواري ايجاد كنيم، 
براي مثال در پارك هاي جنگلي دوچرخه بس��يار 
بيشتر از سطح خيايان ها مورد استفاده قرار مي گيرد 
اگر قرار است برنامه اي هم ايجاد كرد بايد از طريق 

مشوق ها در ميان نسل جوان باشد.


